
اقتصادی

یک فعال حوزه کار:

عمر فعالیت بنگاه های اقتصادی 
کاهش یافته است

بر اساس آمارهای رسمی

کوتاه اقتصادیدولت یازدهم رکورد استقراض از بانک مرکزی را شکست

عضو هیئت رئیسه کانون عالی تشکل های صنفی کارفرمایان کشور 
گفت: باید خیال کارگر از معیشــت و زندگی خود راحت باشد وگرنه با 
ناامنی خاطر مواجه می شود و این امر موجب کاهش بازدهی کارگر می شود.

به گزارش ایرنا، حمیدرضا ســیفی در نشســت صنفی تشکل های کارگری 
و کارفرمایی کشــور افزود: کارفرما بدون کارگر معنایــی ندارد چرا که کارگران 
یکی از پایه های اصلی رونق اقتصاد کشــور به شــمار می روند و دغدغه آنها برای 

کارفرمایان مهم است.
وی با بیان اینکه بهره وری بدون وجود کارگر امکان ندارد گفت: کارگر همانند 
سر برای بدن اقتصاد است و تنها راه حل مشکلات این حوزه تعامل صحیح میان 

کارگر و کارفرما بدون دخالت دولت است.
این فعال حوزه کار اظهار کرد: برخی اقدامات سازمان ها، کارگر و کارفرما را 
مقابل هم قرار می  دهد در حالیکه در یک اقتصاد سالم این 2 گروه بدون هم کارایی 
ندارند. سیفی با بیان اینکه نهادهای کارگری و کارفرمایی سیاسی نیستند افزود: 
این نهادها صنفی هســتند و می  توانند با مشارکت حداکثری در اداره نهادهایی 

مثل سازمان تامین اجتماعی مفید باشند.
وی اظهار کرد: بیشتر هزینه های کارگران مربوط به مسکن، درمان و آموزش 
است که در این موارد دولت باید بیشتر به کمک قشر کارگر بشتابد چرا که براساس 

قانون اساسی حل این موارد از وظایف دولت به شمار می رود.
وی با اشــاره به انعقاد قراردادهای موقت گفت: باید علت این نوع قراردادها 
بررســی شــود، از طرفی کارگران با این نوع قرارداد انگیزه کاری خود را از دست 
می دهند و از طرفی بنگاه های اقتصادی نمی توانند آینده خود را پیش بینی کنند 
و قرارداد دائم به ثبت برسانند. سیفی همچنین با اشاره به میانگین 4 ساله مدت 
فعالیت شــرکت های اقتصادی افزود: شرایط اقتصادی به گونه ای شده است که 
عمر فعالیت شرکتها و بنگاه های اقتصادی کاهش یافته و این شرکتها نمی توانند 
در این شرایط قرارداد دائم منعقد کنند. وی ادامه داد: تا زمانی که نحوه پرداخت 
حقوق و مزایا به کارگران از جایی غیر از کارگر و کارفرما دیکته شود مشکلات به 
قوت خود باقی است، لذا توافقات این 2 گروه در هر مورد باید توسط خود آنها و 

بدون دخالت دیگران باشد.
عضو کانون عالی تشکل های صنفی کارفرمایان با اشاره به وابسته بودن زندگی 
کارگر و کارفرما به یکدیگر گفت: کارگر تا تأمین نشــود کارفرما نمی تواند ایمن 
باشــد و در این میان فقط کارگران و کارفرمایان نقش ندارند بلکه دولت نیز باید 

در این مسیر همراه این 2 قشر از جامعه باشد.

بازجویی ۲۲ ساعته
 از معاون شرکت سامسونگ

رئیس  سازمان دامپزشکی:

آنفلوآنزای طیور محدود شده است

با وجود تغییرات مدیریتی صورت گرفت

تعدیل منفی 75 درصدی بانک ملت 
در بازار سهام

مقام های قضایی کره جنوبی در راســتای مقابله با فساد مالی، 22 
ساعت از یک مقام مسئول شرکت سامسونگ بازجویی کردند.

به گزارش تسنیم به نقل از رویترز، »جی وای لی« معاون شرکت سامسونگ 
که پیش از این از سوی دادستان های ویژه کره جنوبی برای بازجویی در ارتباط 
با پرونده رسوایی سیاسی و مالی به اتهام رشوه احضار شده بود، اوایل روز جمعه 

پس از 22 ساعت بازجویی از دفتر دادستانی خارج شده است.
معاون شرکت سامسونگ بدون پاسخ به سؤالات خبرنگاران، سوار خودرویی 
شــده که منتظرش بوده است. سخنگوی دفتر دادستان ویژه کره جنوبی اعلام 
کرد که به زودی درباره لزوم صدور حکم بازداشــت معاون شــرکت سامسونگ 

تصمیم گیری خواهد شد.
سخنگوی دفتر دادســتان ویژه کره جنوبی افزود: »لی« برخی از اتهامات 

مطرح شده علیه خود را رد کرده ولی به برخی از اتهامات اذعان کرده است.
ســخنگوی شرکت سامسونگ نیز حاضر به توضیح در این باره نشده است. 
معاون شرکت سامسونگ به عنوان مظنون در پرونده فساد مالی و سیاسی پارک 
گئون هائه رئیس جمهور کره جنوبی احضار شــده تا این مســئله مورد بررسی 
قرار گیرد که آیا حمایت شرکت سامسونگ از کسب و کارها و بنیادهای مورد 
پشتیبانی »چوی سون سیل« دوست پارک گئون هائه، ارتباطی با تصمیم 2015 
از سوی صندوق ملی بازنشستگی برای حمایت از ادغام دو گروه بزرگ صنعتی 

و تجاری وجود داشته است یا نه.
در نشســت دسامبر پارلمان کره جنوبی، مدیران ارشد سامسونگ پرداخت 
رشــوه با هدف تســهیل زمینه ادغام دو شرکت بزرگ در سال 2015 میلادی 

را رد کرده اند.
صندوق بازنشستگی از سهامداران عمده شماری از شرکت های بزرگ کره 
جنوبی، از جمله شــرکت سامسونگ است و بازداشت مون هیونگ - پیو، وزیر 
ســابق بهداشت و رئیس  کنونی این صندوق در ادامه تحقیقات پیرامون ارتباط 

غیرقانونی دفتر رئیس جمهوری با این شرکت ها صورت گرفته است.
گفتنی است که پیگیری و برخورد قاطع دستگاه های قضایی و قانونگذاری 
کره جنوبی به محض اعلام اتهام فساد مالی یکی از نزدیکان »پارک گئون های« 
رئیس جمهوری این کشور و در نهایت برکناری وی از سمت ریاست جمهوری، 
درس بزرگی برای سایر کشورهاست که نشان می دهد موقعیت سیاسی مدیران 
برای آنها مصونیت قضایی ایجاد نمی کند و یکی از عوامل اساسی پیشرفت های 

این کشور، برخورد قاطع با مفسدان اقتصادی است.
با این حال در کشورمان هر از چندگاهی خبر می رسد دستگاه قضایی قادر 
به پیگرد قانونی برخی مقامات سیاسی کشور و نزدیکان آنها نیست و علی رغم 
آنکه تا کنون چند نماینده مجلس و مقام قضایی خواستار پیگیری آن شده اند، 

هنوز خبری از رسیدگی جدی به این موضوع منتشر نشده است.

رئیس  سازمان دامپزشکی معتقد است بیماری آنفلوآنزای طیور 
با اقدامات بهداشتی صورت گرفته، کنترل و محدود شده است.

مهدی خلج در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: بر اساس آخرین آمار 
و اطلاعات به دســت آمده، بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان که طی 
ماه های گذشــته از طریق پرندگان وحشی به ملارد و پس از آن شهریار 
منتقل شــد، تاکنون در 11 استان کشور گسترش پیدا کرده و همچنان 

تحت کنترل بهداشتی و قرنطینه ای سازمان دامپزشکی قرار دارد.
وی با بیان اینکه علت شیوع و گسترش این بیماری با وجود اقدامات 
ســازمان دامپزشکی ماهیت این بیماری است، افزود: بیماری آنفلوآنزای 
فوق حاد پرندگان در کشورهای اروپایی مانند آلمان نیز به همین سرعت 
و سطح پراکندگی شیوع پیدا کرده به عنوان مثال در اول ژانویه امسال به 
محض شیوع در فرانسه، در 1۷ کانون گسترش پیدا کرد و در مجارستان 
نیز در همان روزهای ابتدایی 54 کانون را آلوده کرد اما روســتاییان باید 
نکات بهداشتی و قرنطینه ای را جدی بگیرند تا بتوانیم این بیماری را هر 

چه بهتر کنترل کنیم.
به گفته رئیس  سازمان دامپزشکی، بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 
در 11 استان و تنها در واحدهای پرورشی مرغ تخم گذار شیوع پیدا کرده 
و تاکنون گزارشی مبنی بر شیوع این بیماری در واحدهای پرورشی مرغ 

گوشتی نداشته ایم.
البته در آخرین اطلاعیه سازمان دامپزشکی، درباره بیماری آنفلوآنزای 
فوق حاد پرندگان آمده است که این بیماری تاکنون در استان های تهران، 
البرز، قزوین، کرمانشاه، آذربایجان شرقی، گلستان، مازندران، گیلان، قم، 
مرکزی و لرستان در پرندگان وحشی، طیور روستایی و یا واحدهای صنعتی 
پرورش طیور مورد شناسایی و تأیید آزمایشگاهی قرار گرفته است و در 
برخی از استان ها از جمله آذربایجان شرقی، البرز و گلستان موارد جدید 

بیماری طی 10 روز گذشته شناسایی نشده است.
سازمان دامپزشکی از مردم به ویژه روستاییان درخواست کرد تا جداً از 
خرید هرگونه طیور بومی و پرندگان صید شده خودداری کنند. روستائیان 
به ویژه در استان های شمالی نسبت به محصور نمودن طیور خود به منظور 
قطع ارتباط طیور اهلی با وحشــی اقدام کنند و پرورش دهندگان طیور 
صنعتی همه موارد لازم را از جمله کنترل ورود و خروج افراد، خودروها، 
نهاده های مورد اســتفاده در مزرعه ، خودداری از انتقال کود مرغی و... با 

جدیت و دقت اجرا کنند.
ســازمان مذکور در این اطلاعیه با اشاره به اینکه همه شهروندان در 
صورت مواجهه با هرگونه تلفات غیرعادی طیور، ضمن گزارش بیماری، دفن 
و یا امحاء بهداشتی لاشه های طیور تلف شده را با هماهنگی نزدیک ترین 
شبکه دامپزشکی انجام دهند، اعلام کرد که این سازمان مانند گذشته و 
به صورت شــبانه روزی حتی در ایام تعطیل نظارت خود را بر روند تولید 
گوشــت مرغ و تخم مرغ اعمال نموده و شهروندان می توانند با تهیه این 
اقلام از مراکز معتبر تحت نظارت این ســازمان از ســلامت آن اطمینان 

خاطر داشته باشند.

رئیس اتحادیه فروشندگان مرغ و ماهی:

قیمت جوجه یک روزه 
40 درصد گران شده است

در ادامه زیان دهی سهام بانکها در بورس، بانک ملت هم با تعدیل 
منفی 75 درصدی، در شش ماهه نخست سال تنها توانست 3 ریال سود 

به هر سهم خود اختصاص دهد.
بــه گزارش منابع خبری، مدیران این بانــک اصل چهل و چهاری، در این 

وضعیت تنها به تغییرات مدیران شرکت های تابعه اکتفا کرده اند.
این در شرایطی اســت که انتظار می رفت با روی کار آمدن هادی اخلاقی 
در مدیریت بانک ملت، عملکرد و برنامه های این بانک پنج هزار میلیارد تومانی 
دستخوش تغییرات مثبت و محسوس شود تا هم سهامداران آن از فعالیت های 
این بانک منتفع شوند و هم بانک قادر به ایفای تعهدات خود در قبال 85 هزار 
میلیارد تومان سپرده جذب شده باشد. اما آنچه که پس از این اقدام روی داد؛ 
تغییــر ترکیب اعضای هیئت مدیره گروه مالی ملت بود. به طوری که با تغییر 
ســه تن از اعضای هیئت مدیره این شرکت تابعه بانک ملت، غلامرضا زال پور 
مدیرعامل اســبق سرمایه گذاری صنایع بهشهر در پست مدیرعاملی گروه مالی 
ملت قرار گرفت. در راستای این تغییرات، زال پور نیز مدیران سابق گروه صنایع 
بهشهر را به گروه مالی ملت فراخواند و به موجب آن مدیر برنامه ریزی و توسعه 
شرکت توسعه صنایع بهشهر به عنوان قائم مقام گروه مالی ملت منصوب شد. اما 
تغییر دوم در بانک ملت بازهم مربوط به گروه مالی ملت و شرکت سرمایه گذاری 
توسعه معین ملت به عنوان بازوی اجرایی گروه مالی ملت در بازار سرمایه بود.

 با توجه به برخورداری شرکت سرمایه گذاری توسعه معین ملت از پرتفوی 
320 میلیارد تومانی، علیرضا کدیور مدیر سابق پرتفولیوی سرمایه گذاری بهشهر 
که  پس از خروج زال پور از »وصنا«، به ناچار از گروه صنایع بهشــهر خارج و 
به عنوان معاون تامین مالی تامین ســرمایه نوین منصوب شده بود، این بار به 
سرمایه گذاری توسعه معین ملت فراخوانده و سکاندار این شرکت 300 میلیارد 

تومانی شد. 
بهرحال در شرایطی که انتظار می رود شاهد تلاش های مدیران بانک ملت 
در جهت تامین ســود سهامداران و ســپرده گذاران این بانک باشیم، برخی از 
گمانه زنی ها حاکی از انتقال سایر مدیران تامین سرمایه نوین به دلیل تغییرات 

مدیریتي بانک اقتصاد نوین به مجموعه گروه مالي ملت است.

رئیس اتحادیه فروشندگان مرغ و ماهی گفت: متاسفانه قیمت جوجه 
یک روزه طی 3 هفته اخیر افزایش 40 درصدی داشته است.

مهدی یوسف خانی در گفت وگو با فارس، در مورد آخرین وضعیت بازار عرضه 
مرغ با توجه به شنیدن اخباری مبنی بر شیوع آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان گفت: 
به هر حال اینگونه اخبار در میزان مصرف مرغ که در داخل و چه میزان صادرات 

آن تاثیرگذار است و طی این مدت مصرف تا حدودی کاهش یافته است.
وی گفــت: با توجه به افزایش هزینه های خوراک دام و طیور قیمت مرغ در 
پایین ترین نقطه خود قرار دارد و هم اکنون مرغ تازه به صورت عمده 6250 تومان 
تحویل مغازه  ها داده می شود و مردم می توانند هر کیلو مرغ تازه را 6900 تومان 
بخرند. رئیس اتحادیه فروشندگان مرغ و ماهی افزایش قیمت جوجه یک روزه به 
عنوان پایه تولید مرغ تازه در کشور را یکی از عواملی دانست که ممکن است در 
میزان تولید یا قیمت مرغ در شب عید تاثیرگذار باشد و افزود: طی سه هفته اخیر 
جوجه یک روزه از 1500 تومان در هر عدد به 2100 تومان رسیده که طی چند 
سال گذشته بی سابقه است و این نگرانی را ایجاد کرده که با قیمتی که مشخص 

نیست در شب عید چقدر خواهد بود پرورش دهندگان مرغ جوجه ریزی کنند.
وی ادامه داد: مدت زمان پرورش مرغ در کشور ما چیزی حدود 50 روز است 
که اگــر مرغداری ها الان جوجه یک روزه با قیمت 2100 تومان بخرند باید 14 
اســفند مرغ خود را با قیمت بسیار بالاتر از وضع موجود به بازار عرضه کنند که 
مشخص نیســت در این تاریخ وضع به چه منوالی است و در نتیجه مرغداری ها 

برای جوجه ریزی فعلا دست نگه داشته اند.

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابراتی مالک اشتر، 
پرند، گلپایگانی قلعه میر از تاریخ 25 دی ماه آغاز می شود.به گزارش روابط عمومی 
مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز 
مخابرات مالک اشتر با پیش شماره های 6615، 661۷، 6619، 6635 الی 6638، 
666۷، 6683 الــی 6689 در محدوده خیابان های آزادی، کمیل، کمالی، یادگار 
حضرت امام خمینی و در مرکز مخابرات پرند با پیش شماره 5696 در محدوده 
پادگان پرندک 23 و در مرکز مخابرات گلپایگانی قلعه میر با پیش شــماره های 
5645، 5686 در محدوده قلعه میر، روستای ریه، خیابان علم و صنعت به مدت 

۷2 ساعت با اختلال همراه است. 
* سازمان بین المللی کار اعلام کرد نرخ بیکاری در جهان در سال 20۱7 
اندکی افزایش می یابد و از 5/7 به 5/8درصد می رسد که به معنای افزایش 
3/4میلیون نفری بیکاران جهان خواهد بود.به گزارش تسنیم، این سازمان 
هشــدار داد در حالی که افزایش نابرابری و رشد اقتصادی ناامید کننده 
ادامه دارد، ناآرامی های اجتماعی و مهاجرت در ســال 20۱7میلادی باز 
هم افزایش خواهد یافت. گزارش جدید ســازمان بین المللی کار، تحت 
انداز اشتغال و اجتماعی جهان- روندهای 20۱7« به ارزیابی  عنوان »چشم 
تحولات اخیر در بازار جهانی کار پرداخته و نرخ بیکاری را در کشورهای 
توسعه یافته، نوظهور و در حال توسعه پیش بینی کرده است.در این گزارش 
با اشاره به پیشی گرفتن روند رشد نیروی کار از روند ایجاد فرصت های 
شغلی پیش بینی شــده که تعداد بیکاران جهان در سال 20۱7 میلادی 
اندکی بالاتر از 20۱ میلیون نفر باشد و 2/7 میلیون نفر در سال 20۱8 به 

این تعداد اضافه شود.
* در معاملات کم رمق هفته گذشته بورس اوراق بهادار تهران شاخص کل بازده 
نقــدی و قیمتــی 368 واحد افت کرد و از تراز ۷8 هــزار و 990 واحدی به تراز 
۷8 هزار و 622 واحدی رسید. همچنین شاخص آزاد شناور با 484 واحد کاهش، 
از عــدد 86 هــزار و ۷11 واحدی پایین تر رفت و عدد 86 هزار و 22۷ واحدی را 
تجربه کرد.در این مدت شــاخص بــازار اول نیز 83 واحد کاهش یافت و به رقم 
55 هزار و 945 واحدی رســید. همچنین شــاخص بازار دوم از تراز 168 هزار و 
329 واحدی به رقم 166 هزار و 540 واحدی رسید و 1۷89 واحد افت را تجربه 
کرد. به گزارش ایسنا، موضوع بسته بودن تعدادی از نمادهای بانکی و گمانه زنی ها 
درباره زمان باز شدن آن ها همچنان در این هفته نیز بر سر زبان ها بود؛ به طوری 
که رئیس سازمان بورس در روزهای اخیر گفته بسته بودن نماد ها یکی از مسائل 
مهم بازار ســرمایه است و سازمان بورس بی وقفه به دنبال آن است که طی یک 
یا دو هفته آینده تعدادی از نماد های مهم بازگشایی شود. حال باید منتظر بود و 
دید که ســهم ها در نمادهایی که قرار است بازگشایی شود در صورت باز شدن با 

چه قیمت هایی داد و ستد می شوند.
* مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاری وزارت کار و رفاه اجتماعی 
گفت: مقرری بگیران بیمه بیکاری در سراسر کشور به منظور مهارت آموزی 
و ارتقای ســطح مهارت و حرفه ای که قبلا در آن شاغل بوده اند بدون 
هیچگونه محدودیتی و با پرداخت هزینه های آموزشی از محل منابع بیمه 
بیکاری به مراکز آموزش فنی و حرفه ای معرفی می شوند. به گزارش ایسنا، 
کریم یاوری افزود: در سال ۱3۹4 بیش از 28 هزار نفر از مقرری بگیران 
بیمه بیکاری به مراکز آموزش فنی و حرفه ای معرفی شــدند و در شش 
ماهه اول امســال نیز حدود ۱7 هزار نفر از این افراد دوره های آموزشی 
مهارت را در سازمان فنی و حرفه ای گذراندند. در حال حاضر 220 هزار 
نفر در کشور از مقرری بیمه بیکاری استفاده می کنند.وی ادامه داد: بیمه 
بیکاری به کارگرانی که قبلا شــاغل بوده و بدون میل و اراده خود از کار 
بیکار شــده اند با داشتن حداقل یکسال سابقه کار و پرداخت حق بیمه 
و حق بیمه بیکاری که ســه درصد است، از سوی کارفرمایان پرداخت 
می شود که براساس شرایط و مقررات قانونی و سابقه کار برای کارگران 
متاهل حداقل ۱2 ماه و حداکثر 50 ماه و برای کارگران مجرد حداقل شش 

ماه و حداکثر 3۶ ماه است.
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رشد ۱70 درصدی بدهی دولت به بانک مرکزی و همچنین رشد 
۱52 درصدی بدهی دولت به بانک ها در 3 سال و 8 ماه اخیر نشان 
می دهد سیاست گذاران اقتصادی نتوانسته اند انضباط مالی و پولی 

را عملی کنند.
به گزارش فارس، انتشار جزئیات متغیرهای پولی و بانکی در پایان آبان 
ماه از سوی بانک مرکزی بیانگر رشد بدهی دولت به بانک مرکزی و بدهی 

دولت به بانک ها است.
همانطور که در جدول 1 هم پیداست، از پایان سال 91 تا آبان ماه امسال 

بدهی دولت به بانک ها بیش از 152 درصد افزایش داشته است.
اینکه چرا بدهــی دولت به بانک ها از 56 هزار و ۷40 میلیارد تومان به 
143 هزار و 200 میلیارد تومان رســیده، سوالی است که باید از مسئولان 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی و وزارت اقتصاد پرسید. البته بخشی از این 
رشد به دلیل سود جریمه دیرکرد این تسهیلات بوده اما رشد شدید بدهی ها 
ترازنامه بانک ها را به هم ریخته و قدرت تسهیلات دهی آنها را کاهش می دهد.

جدول۱- تغییرات بدهی دولت به بانک ها و بانک مرکزی )ارقام به 
میلیارد تومان(

برداشت بی حساب از بانک مرکزی
از طــرف دیگــر بدهی دولت به بانک مرکزی هم رشــد عجیب و قابل 
توجهی داشــته اســت. بدهی دولت به بانک مرکزی دیگر مشمول جریمه 
دیرکرد نمی شــود و ریال به ریال آن معادل پولی اســت که دولت از بانک 

مرکزی دریافت کرده است.
همانطور که در جدول 2 مشخص است، بدهی دولت به بانک مرکزی از 

13 هزار و 161 میلیارد تومان در پایان سال 91 به 35 هزار و 480 میلیارد 
تومان در پایان آبان ماه رسیده است.

بررسی میزان رشد بدهی دولت ها در دوران مختلف این نتیجه را حاصل 
می کند که بیشــترین رشــد بدهی به بانک مرکزی در 3 سال و 8 ماه اخیر 

به وجود آمده است.
میــزان بدهی دولت به بانک مرکزی در دولت هفتم 36 درصد و در دولت 
هشتم حدود ۷8 درصد رشد کرده است. همچنین در دو دولت نهم و دهم بدهی 
دولت به بانک مرکزی 1929 میلیارد تومان و معادل 1۷ درصد رشد داشته است.

اما از ســال 92 تا آبان ماه امسال که دوره فعالیت دولت یازدهم است، 
میزان بدهی دولت به بانک مرکزی رشد 1۷0 درصدی را تجربه کرده است. 
همانطور که در جدول 2 قابل مشــاهده است، رشد بدهی دولت یازدهم به 

بانک مرکزی قابل مقایسه با دولت های هفتم، هشتم، نهم و دهم نیست.

جدول 2- بدهی دولت به بانک مرکزی در سه دولت اخیر

طبق قانون دولت می تواند معادل 3 درصد بودجه عمومی را از بانک 
مرکــزی تنخواه دریافــت کرده و پس از وصول درآمدها تا پایان ســال 

تسویه کند.
امــا بخش عمده این تنخواه در ســال 94 تســویه نشــد و همین 
مســئله موجب رشــد بیش از 6 هزار میلیارد تومانــی بدهی دولت به 
بانک مرکزی و رســیدن رقم بدهی به 24 هــزار و 410 میلیارد تومان 

شد.
رشــد بدهی دولت به بانک مرکزی در حال افزایش اســت که دولت 
تاکنــون روش و یا منبعی بــرای بازپرداخت بدهی خود به بانک مرکزی 

در نظر نگرفته است.
بدهی نجومی بانک ها به بانک مرکزی

بر اساس این گزارش، بدهی بانک ها و موسسات اعتباری هم در پایان 
آبان ماه امســال به 100 هزار و 940 میلیارد تومان رسیده که نسبت به 

اسفند ماه سال گذشته 20/۷ درصد رشد داشته است. 
در این بین بانک های تجاری غیردولتی با 82/۷ درصد رشد، بیشترین 

رشد بدهی به بانک مرکزی را به ثبت رسانده اند.
همچنین بدهی بانک های تجاری دولتی )بانک های ملی، سپه، رفاه( 
هــم از 13 هزار و 880 میلیارد تومان به 20 هزار و 2۷0 میلیارد تومان 

بالغ شده که رشدی 46 درصدی را نشان می دهد.
امــا در مقابل همه این رشــدها، بدهی بانک های تخصصی تنها 1/1 

درصد رشد داشته است.
این در حالی اســت که در دولت قبل بدهی بانک های تخصصی رشد 
قابل توجهی داشــت که بخش عمده این رشد هم به دلیل خط اعتباری 

مسکن مهر بوده است.
در ماه هــای ابتدایی آغاز به کار دولت یازدهم نقدهای گســترده ای 
نسبت به تامین مالی مسکن مهر شد تا جایی که وزیر اقتصاد سهم 40 
درصدی تامین مالی مسکن مهر از پایه پولی را به عنوان یکی از اشتباهات 

سیاست گذار پولی و مالی اعلام کرد.
امــا با وجود تلاش دولت برای عــدم اعطای خط اعتباری جدید، در 
مقابــل بدهی بانک های غیردولتی و بانک های تجاری دولتی به شــدت 

رشد کرده است.

بدهی دولت به دوره
بانکها

درصد 
رشد

بدهی دولت به 
بانک مرکزی

درصد 
رشد

1340/1 هزار و 5643/8161 هزار و 1391۷40

1520/3 هزار و ۷228/482۷ هزار و 1392826

1816 هزار و 10443360 هزار و 139330

2433 هزار و 1211۷/1410 هزار و 1394830

آبان 
35 هزار و 14320/2480 هزار و 1395200

میزان بدهی دولت به دوره
بانک مرکزی

درصد رشد بدهی به 
بانک مرکزی

-4 هزار و ۷6639 

36+6 هزار و ۷9314

۷8+11 هزار و 83232

18/5-9 هزار و 8۷142

44+13 هزار و 91161

1۷0+35 هزار و 480آبان 95

مرکز آمار از سقوط فاجعه بار 
ارزش افزوده بخش ساختمان در 
دوره وزارت عباس آخوندی خبر 
داد به طوری که رشد این بخش 
برای ۱۱ فصــل متوالی، منفی 

شده است.
به گزارش مشــرق، بر اســاس 
گزارش مرکز آمار، در 13 فصل اخیر 
که دولت یازدهم بر مسند امور بوده 
و عباس آخوندی مشغول سخنرانی 
و حمله به مسکن مهر بوده، به جز 

پاییز ســال 92، در 12 فصل رشد 
ارزش افزوده بخش ساختمان منفی 
شده که 11 فصل آن به طور متوالی 

رخ داده است.
این آمــار، به خوبــی عملکرد 
غیرقابل دفاع عباس آخوندی وزیر 
راه و شهرســازی را نشان می دهد 
و مؤید این واقعیت اســت که وی 
نتوانسته با تکرار نقاط ضعف مسکن 
مهر، کارنامه ای برای خودش ایجاد 

کند.

جالب آن که مســئولان فعلی 
وزارت راه و شهرســازی هــم بــه 
عملکــرد ضعیف خــود در حوزه 
مســکن معترفند. به عنوان مثال، 
حســین عبده تبریزی مشاور مالی 
وزیر راه و شهرســازی درباره آمار 
منفی حوزه مسکن گفته است: علت 
این موضوع به حجم قابل ملاحظه 
ســرمایه گذاری در سال های 90 تا 
92 باز می گــردد که چندین برابر 

سال های قبل بوده است.

در واقــع عبــده تبریزی با این 
اظهارنظــر، به ناچار بــه عملکرد 
خیره کننده دولت قبــل در تولید 
مسکن و ضعف دولت فعلی اعتراف 
کرده است. بر اساس گزارش مرکز 
آمار، با روندی که دولت یازدهم در 
پیش گرفتــه، ارزش افزوده فصلی 
بخش ســاختمان در حال نزدیک 

شدن به صفر است.
مجمــوع ارزش افــزوده بخش 
ســاختمان در دو فصل تابستان و 

بهار امسال کمتر از ارزش افزوده این 
بخش در فقط یک فصل )زمستان( 
از سال 90 اســت. در حالی که در 
زمستان سال 90 ارزش افزوده بخش 
کشــاورزی به بیش از هزار میلیارد 
تومان رســید؛ در دو فصل اخیر در 
سال 95 مجموع ارزش افزوده این 
بخش به ســختی به 933 میلیارد 

تومان رسیده است.
رکود وحشتناک بخش مسکن 
در دولت یازدهم، زنگ هشــدار را 

نسبت به کاهش عرضه مسکن در 
ســال های آینده به صــدا درآورده 
است. با توجه به اینکه سالانه حدود 
یک میلیون تقاضای جدید مسکن 
در بازار ایجاد می شود، تاکنون طرح 
مســکن مهر تا حدی پاســخگوی 
تقاضای بــازار بود اما از این پس با 
توقف مســکن مهــر و عدم عرضه 
مسکن جدید، شاهد اختلال در بازار 
مسکن خواهیم بود که مقصر اصلی 

آن عباس آخوندی است.

معــاون شــرکت فرودگاه ها 
گفت: ایرلایــن بریتیش ایرویز با 
میزان  بیشترین  دلار  میلیون   ۱3
بدهی را به شــرکت فرودگاه های 

ایران دارد. 
محمدرضا امامــی در گفت وگو با 
مهر افزود: شرکت فرودگاه ها یک فرجه 
زمانی برای پرداخت بدهی ایرلاین های 

خارجــی در نظر می گیرد و در صورت 
عدم پرداخت بدهــی در فرجه زمانی 
تعیین شــده و در برنامه پروازی آنها 

تغییراتی ایجاد می کند.
این مقام مســئول اظهار داشت: 
انگلیــس و ایرلاین بریتیــش ایرویز، 
بیشــترین میزان بدهی را به شرکت 
فرودگاه هــا دارد که البته مذاکراتی با 

این ایرلاین خارجی، انجام شده است 
و ایــن ایرلاین اعلام آمادگی کرده که 

بدهی خود را پرداخت کند. 
به گفته امامی، بــالا بودن بدهی 
بریتیش ایرویز به علــت تعداد بالای 
پرواز از آســمان ایران نیســت؛ بلکه 
ایــن ایرلاین در یــک مقطع زمانی 2 
ساله صورتحساب های خود را به موقع 

پرداخت نکرده اســت. معاون توسعه 
مدیریــت منابع شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران، تصریح کرد: بدهی 
بریتیش ایرویز به شــرکت فرودگاه ها، 
13 میلیــون و 3۷0 هزار دلار اســت 
که برای تسویه حســاب از سوی این 
ایرلاین، فرجه زمانی یک ماهه در نظر 
گرفته ایــم و در صورت عدم پرداخت، 

برنامــه پــروازی این ایرلایــن تعلیق 
می شود؛ البته شرکت فرودگاه ها تلاش 
می کند که چنین اتفاقــی رخ ندهد. 
امامی با اشاره به اینکه تاکنون شرکت 
فرودگاه ها مشــکلی در زمینه دریافت 
بدهــی ایرلاین های خارجی نداشــته 
اســت، اضافه کرد: پــس از انگلیس، 
کشور امارات متحده عربی به دلیل زیاد 

بودن پروازهای عبوری از آسمان ایران، 
بیشترین بدهی را به شرکت فرودگاه ها 
دارد. وی گفــت: ایرلاین های خارجی 
به علت دریافت برنامــه پروازی باید، 
مبالغ لازم برای عبور از آسمان ایران را 
پرداخت کنند؛ به همین دلیل کمترین 
میزان بدحسابی در ایرلاین های خارجی 

مشاهده می شود.

معاون شرکت فرودگاه ها:

انگلیسبدهی13میلیوندلاریخودبهایرانرانمیدهند

اتحادیه  ســابق  مدیرعامل 
فرآورده های لبنی کشــور گفت: 
قرار بود در برنامه پنجم ســرانه 
مصرف شیر به ۱5۶ کیلوگرم برسد 
که اکنون با حذف یارانه آن به 70 
ادامه  با  و  است  رسیده  کیلوگرم 
این روند در آینده با فاجعه پوکی 

استخوان مواجه خواهیم شد.
محمدرضا اسماعیلی در گفت وگو 
با فارس، نسبت به کاهش مصرف سرانه 
شیر در کشــور هشدار داد و گفت: از 
ســال 90 به بعد و با قطع یارانه شیر 
ســرانه مصرف کاهش چشــمگیری 
داشــته چرا که طبقه متوسط امکان 

تهیه روزانه نیم لیتر شیربرای هر یک 
از اعضای خانواده را ندارد چرا که فقط 
برای یک قلم شــیر صرف نظر از سایر 
محصولات مانند ماست و پنیر که در 
سفره ایرانی جایگاه ویژه ای دارد باید 

ماهانه 150 هزار تومان بپردازد.
وی گفت: در برنامه پنجم توسعه 
پیش بینی شده بود که سرانه مصرف 
شیر هر ایرانی به 156 کیلوگرم برسد 
و هنگام توزیع شــیر یارانه ای در آن 
زمان با وجود انتقادهایی که نسبت به 
کیفیت آن وجود داشــت شاهد صف 
طویل دریافت شیر یارانه ای بودیم اما 
اکنون با آزاد شدن قیمت شیر سرانه 

مصرف به شدت کاهش یافته و در حد 
۷0 کیلوگرم است.

اسماعیلی تأکید کرد: دولت هرچه 

سریع تر باید یارانه شیر را بازگرداند چرا 
که در نهایت باید در سال های آینده در 

بخش درمان کشور یارانه بدهد.

اتحادیــه  ســابق  مدیرعامــل 
به  لبنی کشــور نسبت  فرآورده های 
بــروز بیماری های ناشــی از کاهش 
مصرف شــیر و فرآورده های لبنی در 
کشــور هشدار داد و گفت: با توجه به 
آلودگی هوا و همچنین نیاز رو به رشد 
کودکان و جوانان به کلسیم و ویتامین 
D شیر بهترین منبع محسوب می شود 
که متأسفانه نوشابه های لوکس به دلیل 
ارزان تر بــودن جای آن را گرفته اند و 
در آینده شاهد فاجعه پوکی استخوان 
 D زودرس و کمبود شــدید ویتامین

خواهیم بود.
اسماعیلی پیش شرط برخورد با 

هجمه دشمنان را وجود جامعه ای 
سالم دانست و گفت: وقتی فرزندان 
ما تمرکز نداشــته باشــند یا قوه 
جسمی ضعیفی داشته باشند عملًا 
این اتفاق نمی افتد و باید پرسید با 
گذشت 4 ماه از آغاز فصل مدارس 
چرا هنوز شیر مدارس توزیع نشده 

است.
وی تصریح کرد: می گویند دو هفته 
است که آرام آرام توزیع شیر مدارس در 
برخی استان ها آغاز شده درحالی که 
هنوز چیزی از انعقاد قرارداد به گوش 
ما نرسیده و عملًا دیگر امسال خبری 

از توزیع شیر مدارس نیست.

به علت حذف یارانه

مصرفشیردرکشوربهکمترازنصفمیزانقانونیرسیدهاست

تعاونی های  اتحادیه  مدیرعامل 
سهام عدالت استان تهران از روند کند 

آزادسازی سهام عدالت انتقاد کرد.
سیدعلی حسینی در گفت وگو با 
فارس، با اشاره به اینکه برخلاف وعده 
دولت پس از گذشت یک سال هنوز 
لایحه آزادسازی ســهام عدالت در 
دولت به تصویب نرسیده است،  اظهار 
داشت: این لایحه طبق گفته سازمان 
خصوصی سازی منتظر امضای ریاست 
جمهوری اســت که با گذشت یک 

سال هنوز خبری از آن نیست.
وی افــزود: نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی هم پیگیر این لایحه 
بودنــد، اما باز هم نتیجــه ای از آن 
پیگیری ها حاصل نشــد و در کش  
و قــوس میــان مجلــس و دولت، 

مسکوت ماند.
حسینی با بیان اینکه تشکیلات 

سیاست های  براساس  عدالت  سهام 
دولت وقت بر پایه تعاونی ها گذارده 
شــد، تصریح کرد: نظر مقام معظم 
رهبری نیز بر این بود که مشارکت 
مردمی در جریان واگذاری ســهام 
عدالت به مردم وجود داشــته باشد، 
در حالــی که دولت فعلی بنا دارد تا 
از طریق ایجاد صندوق هایی در بازار 
سهام تحت عنوان ETF )صندوق های 
سرمایه گذاری قابل معامله بورسی( 
نسبت به آزادسازی سهام اقدام کنند.
تعاونی های  اتحادیه  مدیرعامل 
سهام عدالت اســتان تهران با بیان 
اینکــه کاملا مخالف بــا ایجاد این 
صندوق هــا هســتیم، تصریح کرد: 
در صورت تشــکیل این صندوق ها، 
دخالت مســتقیم مردم از مســیر 
تعاونی ها و تشــکیلات آنان حذف 
شده و به صورت هیئت امنایی اداره 

خواهد شــد؛  در این جریان هیئت 
امنا در مورد پرتفوی سهام در سهام 

عدالت اعمال مدیریت می کند.
وی افزود: علاوه بر این، تصدی 
مدیریت ها در این صندوق ها بر عهده 
این هیئت امنــا خواهد بود و عملا 
مشــارکت مردم به صفر می رسد و 
تنها این ســهام در اختیار مردم که 
دارای ارزش نیز هست، تنها قابلیت 

خرید و فروش خواهد داشت.
حســینی با اعلام اینکه دولت 
فعلی به دنبال حذف تعاونی هاست، 
تصریح کــرد: از ســال 92 به بعد 
تعاونی ها فقط حضور اسمی داشتند 
هیچ گونه حمایتی از آنان نشده است؛ 
همین امر موجب شد تا مدیران این 
تعاونی ها که توسط اعضا در مجمع 
انتخاب شده بودند، با مشکلات مالی 

جدی مواجه شوند.

این مقام مسئول در بخش تعاونی 
اقتصاد، ارزش اسمی سهام عدالت در 
حال حاضر را 4۷ هزار میلیارد تومان 
اعــلام کرد و گفــت: طبق آمارهای 
اعلامــی از ســوی دولــت، تاکنون 
2۷هزار میلیارد تومان از ارزش اسمی 
این سهام مستهلک شده و به خزانه 

دولت واریز شده است.
حســینی گفــت: ارزش فعلی 
ســهام عدالت به دلیــل تغییرات 
قیمت سهام، شرکت های بورسی در 
پرتفوی سهام عدالت دقیق مشخص 
نیست و یکی از علت های آن نیز عدم 
وجود صورت های مالی شرکت های 
سرمایه گذاری و همچنین غیربورسی 
بودن برخی دارایی های سهام عدالت 

است.
وی با بیان اینکه از صورت های 
مالی شرکت های حاضر در پرتفوی 

ســهام عدالت، صورت هــای مالی 
شفافی در دست نیست، گفت: علاوه 
بر این موضوعات، مالکیت دولت طبق 
قانون تجارت در شرکت های مشمول 
واگذاری سهام عدالت قانونی نیست، 
اما مســئولان فعلی دولت معتقدند 
که تا زمان تســویه کامل مطالبات، 
این سهام باید در اختیار دولت باقی 
بماند، علاوه بر این، مسئولان دولتی 
معتقدند که واگذاری سهام عدالت 

قطعی نشده  است.
حســینی در رابطه با سه دهک 
مشمول هدیه رهبری که باید نیمی 
از مبلغ اسمی سهام را می پرداختند 
نیز گفت: براساس عنایت رهبری، سه 
دهک اول جامعه که تحت پوشــش 
کمیته امداد یا بهزیســتی بوده اند، 
باید 50 درصد از مبلغ اسمی سهام 
را می پرداختند که 500 هزار تومان 

را شــامل می شد؛ تعداد افراد حاضر 
در این سه دهک را 14 میلیون نفر 

تشکیل می دهند.
تعاونی های  اتحادیه  مدیرعامل 
سهام عدالت استان تهران همچنین با 
اشاره به اینکه پروژه آزادسازی سهام 
عدالت طبق سیاست های گذشته باید 
در مدت زمان 10 سال انجام می شد، 
گفت: شهریور ماه سال 95، 10 سال 
آزادسازی به اتمام رسید اما خبری از 

آزادسازی نبود.
وی گفت: در این باره، ســازمان 
خصوصی سازی سایتی را راه اندازی 
کرده که نشــان می دهــد هر فرد 
سهامدار چه میزان از سهام عدالت 
طلب دارد و در این باره هیچ مشورتی 
از شرکت های تعاونی سهام عدالت 
و ســرمایه گذاری های سهام عدالت 

گرفته نشده است.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های سهام عدالت استان تهران:
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مدیرعامل اتحادیه سراسری 
فرش  تولیــدی  تعاونی های 
برنامه  توجهی  کم  از  دستباف 
ششــم به بخش تعاون انتقاد 

کرد. 
عبدالله بهرامی در گفت وگو با 
تسنیم، دراین باره گفت: متأسفانه 
دولت هیچ توجهی به بخش تعاون 

برنامه ششم توسعه  در راســتای 
نکرده اســت. اگر بخش تعاون به 
عنــوان یکــی از ارکان اقتصادی 
قلمداد می شود جا دارد که دولت 

به آن توجه ویژه داشته باشد.
 وی با اشــاره بــه اینکه بند 
»ن« ماده 194 قانون برنامه پنجم 
تنهــا بندی بود که از برنامه پنجم 

به برنامه ششــم رســید گفت: در 
این بند در برنامــه پنجم، وزارت 
صنعت و معدن مکلف به حمایت 
از بخش های آموزشی و تحقیقی از 
فرش دستباف روستایی و شهری 
شده اســت که امسال نیز این بند 
به تبصــره ذیل مــاده 5۷ برنامه 
ششــم اضافه شــد و خوشبختانه 

مورد تصویب اکثریت مجلس قرار 
گرفت. مدیرعامل اتحادیه سراسری 
تعاونی های تولیدی فرش دستباف 
درباره بنــد »ن« ماده 194 قانون 
برنامه پنجم توســعه افــزود: در 
بند »ن« مــاده 194 قانون برنامه 
پنجم، توسعه و هدفمندی پژوهش، 
آموزش، تولید و تبلیغات و همچنین 

توســعه تجارت الکترونیک فرش 
و ایجــاد خانه فــرش در بازار های 
هدف و موردنظر برای هویت بخشی، 
ارتقای کیفیت تولید و روان سازی، 
ایجاد  از  سفارش ســازی، حمایت 
و توســعه و تجهیــز کارگاه های 
متمرکز و غیرمتمرکز و اتحادیه ها 
و شرکت های تعاونی فرش دستباف 

روستایی و شــهری سراسر کشور 
و نیــز صنایع و خدمــات جانبی 
فرش دســتباف برای ارتقا و بهبود 
بهره وری، تثبیت و افزایش ســهم 
صادراتی و بازاریابی های داخلی و 
خارجی ذکر شــده و آمده است؛ 
وزارت صنعــت مکلف به پیگیری 

حکم این بند در دولت است.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف مطرح کرد

کمتوجهیدولتدربرنامهششمبهبخشتعاون
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